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برابر بررسی بعمل آمده از سوابق ســالهای قبل و ضرورت جبران کمبود ورق گرم 
تولید داخل که تکافوی نیاز تولیدیکنندگان لوله و پروفیل را نمی دهد 

موضوع واردات ورق بعنوان مهمترین راهکار افزایش طرف عرضه مطرح بود 
لذا برابر تلاش های ده سال گذشــته و عدم تصویب حذف سودبازرگانی واردات 
ورق گرم در کمیسیون ماده یک این مهم در دستور کار سندیکا قرار گرفت که متعاقبا 
دبیر محترم ســندیکا طی جلســاتی که با معاون وقت صنایع وزارت صمت برگزار 
نمود ضرورت تامین بخشی از نیاز بازار از طریق واردات را طرح و موافقت معاونت 
صنایع با کاهش و حذف ســود بازرگانی ورق گرم پیگیری شــد کــه در نهایت پس 
از برگزاری سه جلسه در ســازمان توســعه تجارت و دفاع نماینده سندیکا بعنوان 
متقاضی و موافق حدف ســود بازرگانی و همچنین دفاعیــات نمایندگان انجمن 

فولاد بعنوان مخالف موضوع توسط اعضا کمیسیون استماع و در نهایت رای به 
نفع حذف سود بازرگانی ورق گرم صادر شد

شایان ذکر اســت قبل از جلسات کمیســیون مربوطه حســب مطالعه موضوع 
نعرفه های پیشنهادی ســندیکا تحلیل و احصا گردید و نسخه ای از آن در اختیار 
هیات مدیره محترم قرار گرفت و نهایتا کلیه ارا صادر شده عینا با نسخه پیشنهادی 

سندیکا مطابقت پیدا کرد 
از همین رو سندیکا موفق شد پس از 1۰ سال و 6 مورد تشکیل کمیسیون جهت 
کاهش ســود بازرگانی در ســنوات قبل تعرفه واردات ورق گرم و ســایر مقاطع ورق 
را کاهش دهد که این اقدام زمینه ســاز واردات ورق توسط شرکت مبارکه و عرضه 

های تلفیقی شد  

گام اول :درخواست تشکیل کمیسیون ماده یک و بازنگری در تعرفه ورقهای فولادی

�
ی

گان
زر

 با
ق

اتا
ی 

ها
کل

ش
و ت

ها 
تان

س
ت ا

ون
عا

ا م
ه ب

تب
کا

م

اقدامات راهبردی
گام اول :درخواست تشکیل کمیسیون ماده یک و بازنگری در تعرفه ورقهای فولادی



گزارش مجمع سندیکای لوله و پروفیل
13

گام اول :درخواست تشکیل کمیسیون ماده یک و بازنگری در تعرفه ورقهای فولادی

منیر حضوری- اواخر هفته گذشته بود که مدیرکل صنایع فلزی و لوازم خانگی وزارت صمت 
اعلام کرد تعرفه واردات ورق فولادی صفر شــده اما به گفته کارشناسان علاوه براینکه این 
خبر بیشتر یک اشتباه فنی بوده و تنها سود بازرگانی از سوی دولت صفر شده باید گفت که 
چنین موضوعی امروز دیگر دغدغه فعالان فولادی نیست؛ چراکه با توجه به مشکل کمبود 
ارز واحدهای تولیدی و انحصار تولید ورق گرم از سوی مجموعه هایی همچون فولاد مبارکه 

دیگر توانی برای واردات باقی نمی ماند.
حالا که تصمیم عوض شــده و می توان ورقی را خریداری کرد، ارز نمی توان تامین کرد در 
نتیجه واردات همچنان با مشکل روبه رو است. همچنین برخی باور دارند مشکل حوزه فولاد 
تنها در تعرفه بالا خلاصه نمی شود بلکه گاهی شاهد مهندسی بازار هستیم. در واقع برخی 
مسوولان به دنبال این هستند که انحصار واردات ورق را به فولادسازان از جمله فولاد مبارکه 
بدهند و آنها هم برای اینکه هزینه هایشان را پوشش دهند دست به مهندسی قیمت زده و 
آن را بالا می برند. در نهایت انحصار و ضعف سیاستگذاری دولت باعث شده تا هدفگذاری 

11 میلیون تنی فولاد گرم با مشکل روبه رو شود و نتوانیم از ظرفیت ها بهره نهایی ببریم.

 صفر شدن تعرفه واردات صحت ندارد�
در این رابطه آنوش رحام دبیر سندیکای تولید کنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران به »جهان 
صنعت« گفت: اینکه در خبرها آمده تعرفه واردات ورق فولادی صفر شده یک اشتباه فنی 

بود و اصلا صحت ندارد.
دبیر سندیکای تولید کنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران با بیان اینکه به طور کل نمی توان 
از صفر شــدن تعرفه صحبت کرد ، گفت: آنچه که از تعرفه یا همان حقوق ورودی برداشت 

می شود، شامل دو بخش است.
نخست، حقوق پایه گمرکی که برای اکثر کالاها پنج درصد مصوبه مجلس بوده و معمولا به 

شکل ثابت است. بخش دیگر سود بازرگانی است که مصوبه دولت است.
بنابراین دولت تنها می تواند تعرفه بخش سود بازرگانی را صفر کند و در قسمتی که مربوط به 
مجلس است نمی تواند دخالت کند. بنابراین نمی توان گفت که تعرفه واردات ورق فولادی 

صفر شده است.
رحام تصریح کرد: با توجه به این مســاله پنج درصد حقوق پایه از طرف مجلس همچنان 

به قوت خود باقی است. علاوه براینکه ۹ درصد ارزش افزوده 
هم وجود دارد کــه هــم از ارزش کالا و هم از حقــوق پایه آن 

اخذ می شود.
بنابرایــن حــدودا بایــد 14 درصد بــرای ورق هایی که ســود 

بازرگانی شان صفر شده، عوارض پرداخت شود.

مهندسی بازار�
دبیر ســندیکای تولید کنندگان لولــه و پروفیل فولادی 
ایران در ادامه با اشاره به افزایش هزینه های فعالان حوزه 
فولاد گفــت: کرایه هــای حمل و نقل بین المللی به شــدت 
افزایش یافته و این مســاله باعث شــده کــه مزیتی برای 

واردات ورق وجود نداشته باشد.
دبیر سندیکای تولید کنندگان لوله و پروفیل در ادامه به 
مهندســی بازار و کنترل آن از ســوی عده ای اشاره و اظهار 
کرد: مشــکل فقط در تعرفه بــالا خلاصه نمی شــود بلکه 
گاهی شاهد مهندسی بازار هســتیم. برخی مسوولان به 
دنبال این هستند که انحصار واردات ورق را به فولادسازان 
بدهند و آنهــا هم برای اینکه هزینه هایشــان را پوشــش 
دهند با مهندسی قیمت ، قیمت ورق را بالا می برند. در این 
شرایط قیمت ورق داخلی با وارداتی هم سطح می شود و 
برای اینکــه واردات ورق مزیت پیدا کند، پولش را از جیب 

مصرف کننده بیرون می کشند.

رحام با اشاره به امتیازاتی که به فولاد مبارکه اختصاص می یابد، گفت: متاسفانه در 
این شرایط فرش قرمزی هم برای فولاد مبارکه پهن می شود. به این ترتیب اقداماتی که 

در این حوزه صورت می گیرد مهندسی شده و اشتباه است.

تصمیمی که هنوز اجرایی نشده است�
همچنین اســماعیل تمام یار عضو هیات مدیره ســندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل 
فولادی با بیان اینکه صفر شدن تعرفه وارداتی هنوز عملیاتی نشده است به »جهان صنعت« 
گفت: همواره این صحبت در کمیسیون های مختلف می شــد که با توجه به بحث کمبود 
ورق گرم و نازک تعرفه وارداتی ورق فولادی صفر شود که این اتفاق افتاده اما هنوز چیزی از 

اجرایی شدن آن نمی بینیم.
عضو هیات مدیره سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی با اشاره به مشکل کمبود 
ارز در کشور گفت: حالا که شــرایط بهتر شــده و می توان ورقی را خریداری کرد، ارز نمی توان 
تامین کرد درنتیجه واردات همچنان با مشکل روبه رو اســت. او با گله از تصمیم گیری های 
نادرست گفت: در شرایط تحریمی که ارزی در اختیار نداریم تعرفه را صفر می کنند! این مساله 
چه فایده ای برای تولیدکننده دارد، جز اینکه دستش بسته است! امروز یک دلار هم نمی شود 
جابه جا کرد. اولویت دولت بیشتر در زمینه دارو و غذاست بنابراین چندان به مشکل تامین 

ارز توجهی ندارد.

مشکلاتی که ریشه دیرینه دارند�
تمام یار در پاسخ به این ســوال که انتظار شما از دولت سیزدهم چیست، گفت: کمبودها 
در حوزه ورق فولادی یک شبه به وجود نیامده است. این مشکل حاصل فنری است که طی 
1۰ سال قبل منقبض شده است. ما در تولید ورق گرم مشکل داریم و ظرفیت آن به سختی 
نزدیک به 5 میلیون تن می رسد. با این همه جالب اســت که بیشتر آن توسط فولاد مبارکه 

تولید می شود.
عضو هیات مدیره ســندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی با اشاره به اینکه فولاد 
مبارکه انحصار تولید ورق گرم را در دست گرفته، بیان کرد: این مجموعه با انحصاری که در حوزه 
فولاد ایجاد کرده جلوی توسعه این صنعت را گرفته است. اینقدر هزینه های سرمایه گذاری 

اقدامات راهبردی


